



CONFERENCE

Re-Imagining Punishment

28 May 2024

COLLÈGE
DE FRANCE
— 1530 —

Organisation : Didier FASSIN
CHAIRE QUESTIONS MORALES ET ENJEUX POLITIQUES
DANS LES SOCIÉTÉS CONTEMPORAINES

Re-Imagining Punishment

Amphithéâtre Marguerite de Navarre

The conference will be in English

During the last decades of the twentieth century, most Western countries have experienced a considerable increase in their prison populations, with no direct link to trends in crime. This « punitive moment », which reflects the combined effects of selective social intolerance towards certain publics and of penal populism fueling security concerns, has disproportionately affected low-income communities and ethno-racial minorities. Awareness of the various problems posed by this situation has recently given rise to debate, criticism and reform in many countries, leading to the beginning of a reversal of this repressive tendency. Following on from this year's course *La faculté de punir*, the conference Re-Imagining Punishment explores current reflections and transformations around penal and penitentiary issues, on the one hand on the European continent, notably in Finland and the Netherlands, whose number of inmates has significantly decreased, and on the other hand in the United States, where prison inflation had been the most brutal and uneven.

As France, the only major Western nation not to have embarked on this path, continues, month after month, to fill its prisons, this international scientific meeting invites us to think about other perspectives on punishment.

Illustration : Vincent Van Gogh, *La ronde des prisonniers*, Musée Pouchkine (wikimedia commons)

Program

09:00 ***Introduction***

Didier Fassin, Collège de France

European Experiences

CHAIR: *Samantha Besson, Collège de France, Chaire Droit international des institutions*

09:30 **An Emerging Time of Penal Moderation in Europe?**

José Ángel Branderiz, Faculté de droit, Universidade da Coruña

10:25 Break

10:40 **Managing and Reducing the Prison Populations in Finland.
Long-Term Experiences**

Tapio Lappi-Seppälä, Institut de criminologie, University of Helsinki

11:35 **Ups-and-downs of Dutch Prison Population Trends.
Possible Explanations and Lessons Learned**

Miranda Boone, Institut de droit pénal et criminologie, Leiden University

12:30 Lunch

Perspectives from North America

CHAIR: *Jean-Marie Delarue, ancien Contrôleur général des lieux de privation de liberté*

14:00 **Impermissible Punishments:
The Problem Prison Poses for Democracies**

Judith Resnik, Law School, Yale University

14:55 **The Least of These: Violence, Freedom,
and Possibility for a New World**

Reuben Jonathan Miller, School of Social Work, University of Chicago

10:25 Break

16:05 **Collective Resistance within Criminal Courts:
Re-defining Justice and Safety from Below**

Jocelyn Simonson, Brooklyn Law School

17:00 ***Conclusion and final discussion, chaired by Didier Fassin***

17:30 End

Re-Imagining Punishment

Colloque en anglais, mercredi 28 mai 2024

Amphithéâtre Marguerite de Navarre

Au cours des dernières décennies du XX^e siècle, la plupart des pays occidentaux ont connu une progression considérable de leur population carcérale sans lien direct avec l'évolution de la criminalité. Ce « moment punitif », qui traduit les effets conjugués d'une intolérance sociale sélective à l'égard de certains publics et d'un populisme pénal alimentant les préoccupations sécuritaires, a affecté de manière disproportionnée les milieux populaires et les minorités ethnoraciales. La prise de conscience des multiples problèmes posés par cette situation a récemment donné lieu, dans de nombreux pays, à des débats, des critiques et des réformes, conduisant à un début d'inversion de cette tendance répressive. Dans le prolongement du cours « La faculté de punir » de cette année, le colloque *Re-Imagining Punishment* explore les réflexions et les transformations actuelles autour des questions pénales et pénitentiaires, d'une part sur le continent européen, notamment en Finlande et aux Pays-Bas, dont le nombre de détenus a fortement diminué, et d'autre part aux États-Unis, où l'inflation carcérale avait été la plus brutale et la plus inégale. Alors que la France, seule grande nation occidentale à ne pas s'être engagée dans cette voie, poursuit, mois après mois, le remplissage de ses prisons, cette rencontre scientifique internationale invite à rendre pensables d'autres perspectives autour du châtiment.